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باید اول به ادبیات خودمان بپردازیم؛ 
هرچند مرغ همسایه غاز باشد

گفت وگو با هادی مرزبان،  کارگردان نمایش باغ شب نمای ما

هادی مرزبان سال هاست متن های اکبر رادی را اجرا می کند. پلکان، 
آهسته با گل سرخ، هاملت با سالاد فصل، آمیز قلمدون و شب روی 
سنگفرش خیس ازجمله نمایشنامه های رادی هستند که مرزبان روی 
صحنه برده و حالا هم باغ شب نمای ما را با متنی از اکبر رادی در حال 
اجرا دارد. باغ شب نمای ما داستان »قبله عالم« است که به اطرافیان، 
همسران و به ویژه ملیجک خود مشغول شده و از صدای اعتراضی که 
جانش را تهدید می کند، غافل شده است. ایرج  راد و فرزانه  کابلی که 
تقریبا در تمام نمایش های مرزبان حضور داشته اند در این نمایش هم 
بازی می کنند و به جز آنها عباس توفیقی، فرشــید صمدی پور، آیه 
قبادیان، سیدحسام الدین قریشی، علی  بیکی و سپیده آرمان بازیگران 
این نمایش هســتند. در این گفت وگو هادی مرزبان از علاقه اش به 

متون ایرانی و از نمایش باغ شب نمای ما می گوید.

اولین اجرا چطور بود؟
من تجربه اجرا در نیاوران را نداشتم. استقبال بسیار خوبی داشتیم، 
سالن پر بود، تماشاگران با کار ارتباط برقرار کرده بودند و بچه های 
خودمان هم بسیار خوب کارشان را انجام دادند. خوشحالم از اجرایی 

که دیشب داشتیم.
شما این نمایش را بیشتر از 20سال پیش هم اجرا 

کرده بودید. چطور شد که دوباره آن را روی صحنه بردید؟
من این نمایش را 25ســال پیــش اجرا کردم و چــون رگه های 
طنز دارد، دوســتش دارم. زمانــی قرار بود آقــای انتظامی  نقش 
ناصرالدین شاه را بازی کند که نشــد و خودش ایرج راد را پیشنهاد 
داد. آقای راد هم بسیار خوب کار کرده است. این نمایش یک کمدی 
تراژدی اســت، بخش های طنز زیادی دارد و بخش تراژدی هم که 
همیشــه در کارهای رادی می بینیم، در آن وجود دارد. این باعث 
می شود تماشاگر با هر سلیقه ای راضی از ســالن بیرون برود. من 
همیشه می گویم تماشاگر وقتی بیرون می رود باید حتما به یک سری 
سؤالات اجتماعی اش پاسخ داده شده باشد، اگر هم سؤالی ندارد، 
باید این سؤال ها برایش ایجاد شود. این متن این خصیصه را دارد؛ 
به خصوص بخش طنزش برای من جذابیت زیادی داشت. من اعتقاد 
دارم در این شرایط مردم به خوشی و خنده احتیاج دارند؛ به همین 

دلیل این رگه های طنز برایم مهم بود.
این جنبه طنز متن در کار شما برجسته شده است؟

دقیقا. یکی به بخش های طنز و یکی هم به خصوص به بخش مربوط 
به زن های ناصرالدین شاه بیشتر پرداخت شده است. چون می دانید 
که ناصرالدین شاه 82زن داشته است. این بخش ها برجسته شده 
اســت؛ مخصوصا داســتان جیران که وقتی ناصرالدین شــاه او را 

می بیند، به نظرم خود عشق است.
نسبت به اجرای قبلی، این اجرا چه تغییراتی 

کرده است؟
حدود 25ســال تغییر کرده اســت! مثلا از همین بخش عشــق 
ناصرالدین شاه و جیران در اجرای قبلی خیلی ساده می گذشتیم، 
ولی در این اجرا بیشتر به آن پرداخته شده است. قسمت درباریان، 
اعوان و انصار ناصرالدین شاه هم پررنگ تر شده اند. فکر می کنم به 

مسائل اجتماعی روز هم پرداخته ایم.
شــما سال هاســت که متن های اکبر رادی را کار 

می کنید. دلیلش چیست؟
من همیشه شیفته ادبیات نمایشی و نویسندگان بزرگ خودمان 
بوده ام. زمانی که دانشجو بودیم، برشت، پینتر، میلر و شکسپیر 
کار کردیم تا از بقیه عقب نمانیم، ولــی همان زمان هم من به 
ادبیات و متن های نمایشی ایرانی گرایش داشتم؛ حتی گهگاه 
می دیدم دانشجوهای همدوره خودم سبیل می جویدند و من 
را چپ چپ نــگاه می کردند که چرا شــیفته ادبیات خودمان 
هستم؛ حتی یادم هست زمانی که لندن بودم در دانشگاه یکی از 
متن های ساعدی را کار کردم. می خواهم بگویم ادبیات خودمان 
را ارجح می دانم و گله مند هستم که چرا دانشجویان و استادان 

نمایش به متون ایرانی نمی پردازند. 
به محض اینکه هواپیمایشــان از فــرودگاه بین المللی پرواز 
می کند، انگار تمام هویتشان یادشان می رود و اسیر ایسم های 
آن سوی آب می شوند. من نمی خواهم کسی را رد کنم. اصلا من 
چه کسی هستم که بخواهم ادبیات نمایشی غرب و جهان را زیر 
سؤال ببرم. اصلا تئاتر ما وارداتی است، ولی حرفم این است که 
اول باید خودمان را بشناسیم، ببینیم دوروبرمان چه داریم، به 
اینها بپردازیم و بعد برویم سراغ مرغ همسایه، هرچند که غاز 

باشد. ما نویسندگان بسیار بزرگی داریم .
از حضور ایرج راد در این نمایش بگویید. شــما در 

چند نمایش دیگر هم با او همکاری کرده اید.
ایرج راد سال هاست که با من کار می کند و در بیشتر نمایش های 
من حضور داشته اســت. به خودش می گویم تو برکت کارهای 
من هستی. در این نمایش وقتی می خواســتم از او دعوت کنم 
خیلی ها به من گفتند خیلی عصا قورت داده است و مناسب کار 
طنز نیست، ولی او یک طنز قوی دارد که در این کار به خصوص 
 خیلی برجسته شده اســت. امیدوارم بتوانیم سال های بیشتری

 با هم کار کنیم.   
این کار را قرار بود در برج آزادی اجرا کنید. چه شد 

که در فرهنگسرای نیاوران اجرا رفتید؟
بله. قرار بود در برج آزادی اجرا کنیــم. خیلی هم محبت کردند و 
خیلی از مســئولان برج آزادی متشکرم، ولی واقعیت این است که 
وقتی خودم عرض میدان آزادی را طی کردم دیدم در شــب این 
رفت وآمد بسیار برای تماشاگر سخت است؛ هرچند پارکینگ هم 
دارد، ولی نگران تماشاگر بودم. من سال ها پیش خانمچه و مهتابی 
را در همین برج آزادی روی صحنه برده بودم اما دوست داشتم در 

فرهنگسرای نیاوران هم اجرا داشته باشم. 

سینمای جهانکوتاه تر  از گزارش

موزه سینما 

»پل آزادی« در موزه سینما 
همزمان بــا هفته دفاع مقدس، 
مســتند »پل آزادی« در موزه 
سینما نمایش داده شد و پس 
از آن جلســه نقد و بررســی با 
حضور مهدی مدنی، کارگردان 
اثر، محمد داوودی، فیلمبردار 
پیشکســوت و تهیه کننــده و 
مهــرداد فراهانی، پژوهشــگر 
سینمای مســتند برگزار شد. 
مهدی مدنی در ابتدای این جلسه 

درباره روند تولید این مســتند گفت: ابتدا می خواهم به خانواده های 
داغ دیده معدنچیان طبس تسلیت بگویم. ما شاهد جنگ بوده ایم و 
می دانیم اتفاق بسیار وحشتناکی است. اینکه به مخاطبان نشان دهیم 
اتفاقاتی که در خرمشهر رخ داده، بسیار غیرانسانی بوده، کاری است که 
ما فیلمسازان باید انجام دهیم. مدنی درباره فیلمبرداری این مستند 
گفت: من شناخت زیادی از آقایان داوودی و صبا داشتم و مطمئن بودم 
که نتیجه کار این دو بزرگوار می تواند محور اصلی اثر باشد؛ البته از تمام 
مراکز ایران فیلمبردار به خرمشهر فرستاده شده بود و حجم فیلم ها 

بسیار زیادشده بود ، اما محور اصلی کار براساس آثار این دو عزیز بود.

نشانه گذاری در فیلم مستند مهم است
این کارگردان پیشکســوت افــزود: من حضور فیزیکــی در کنار 
فیلمبرداران نداشتم و آنها براساس ذهنیت خودشان زاویه دوربین 
و موارد مختلف را انتخاب می کردند. مســلما فیلمبرداری در آن 
شرایط بسیار مشکل است، اما من به آنها اطمینان داشتم. مدنی با 
بیان اینکه نشانه گذاری در فیلم  مستند بسیار مهم است، ادامه داد: 
در فیلم پل آزادی برای مخاطبان به نوعی روزشــمار تاریخی قرار 
دادیم. 2فیلمبردار اصلی این کار افراد خوش فکری بودند و برای من 
متریال بسیار خوبی آماده کردند. اگر این عزیزان نبودند مستند پل 

آزادی ساخته نمی شد.

کامکار برای موسیقی یک ریال نگرفت
وی در ادامه گفت: نمی توانم بگویم چند ســاعت راش در اختیار 
داشتیم، اما یکی از اتاق های ما در آن زمان پر از فیلم بود. ما روزها 
و ســاعت های زیادی با تدوینگر مســتند فقط راش ها را تماشــا 
می کردیم تا بتوانیم از میان آنها صحنه هایی را انتخاب کنیم. این 
موضوع را به جرأت می گویم که من به عنوان کارگردان به عمد هیچ 
صحنه ای را حذف یا اضافه نکرده ام و آنچه شما تماشا کرده اید تنها 
ذهنیت من بود. مدنی درباره موسیقی نیز گفت: در آن روزها همه 
در شرایط سختی قرار داشــتند و صداوسیما گزارش هایی منتشر 
می کرد که خســته کننده شــده بود. درنتیجه ما تصمیم گرفتیم 
در فیلم به جای نریشن از موســیقی استفاده کنیم. آقای کامکار و 
خانواده شان به تازگی از سنندج به تهران آمده بودند. زمانی که فیلم 
را تماشا کردند بدون مقدمه گفتند که من تمام کارهای موسیقی 
این مستند را انجام می دهم و یک ریال هم دستمزد دریافت نکرد. 
کار درباره جنگ ویژگی های خاص خودش را دارد و ممکن است که 
کمی خسته کننده شود و موسیقی می تواند از این اتفاق جلوگیری 
کند. تمام کار موسیقی این مستند تحت نظر آقای کامکار بود و من 

تنها در 2صحنه از فیلم نظرم را به ایشان گفتم.

تجربه من از سینما حقیقت خارق العاده بود
جان فرانکو رزی، کارگردان ایتالیایی: تجربه من از جشــنواره ســینماحقیقت خارق العاده بود. طیف وسیعی 
از دیدگاه های جهانی را دربر می گرفتند. جلســات تامل برانگیز بعد از نمایــش فیلم ها که ارتباطی قوی میان 

فیلمسازان و مخاطبان شکل می داد، تجربه ای غنی و به طور ویژه برای من لذت بخش بود./ایلنا 

اولویت های اصلی ارتباطات بین الملل سینمای ایران 
محمد خزاعی، رئیس سازمان ســینمایی در آیین آغازین چهارمین هفته فیلم چین:در این دوره اولویت های 
اصلی ارتباطات بین الملل سینمای ایران با کشورهای هم کیش، هم آیین، هم زبان و همسو تعریف شد و این 

اولویت بندی موجب تقویت ارتباطات سینمایی ایران با کشورهای همسایه نیز شد. /سینماپرس 

صفحه آرا: بهروز قلی پور

کاترین دونو، رئیس جوایز سزار شد
کاترین دونو، رئیس افتخاری پنجاهمین دوره جوایز ســزار 
شد. این مراسم 28فوریه در سالن کنســرت المپیا برگزار 
می شــود و از گروه تلویزیون کانال پلاس فرانسه که شریک 

رسانه ای جوایز سزار است هم پخش خواهد شد. 
این بازیگر 8۰ ســاله که تقریبا ۷ دهه فعالیت حرفه ای  در 
کارنامه دارد، در مجموعه ای از فیلم های نمادین از برخی از 
معتبرترین فیلمسازان جهان از »زیبای روز« و »تریستانا« 
لوئیس بونوئل تا »آخرین مترو« فرانســوا تروفو، »دختران 
جوان روشفور« و »پوست الاغ« ژاک دمی، »انزجار« رومن 
پولانســکی و »رقصنده در تاریکی« لارس فون تریر بازی 
کرده است. دونو که بازیگری را از ســال ۱۹5۷ و وقتی۱2 
ســاله بود، آغاز کرده، ســابقه طولانی در جوایز سزار دارد، 
۱۴بار نامزد کســب این جایزه شــده و 2بار عنوان بهترین 
بازیگر زن را برای نقش هایش در فیلــم »آخرین مترو« در 
ســال ۱۹8۱ و »هندوچین« رژیس وارنیه در سال ۱۹۹۴ 
دریافت کرده اســت. »هندوچین« که برایش یک نامزدی 
اســکارهم  به ارمغان آورده،  در نهایت جایزه بهترین فیلم 
خارجی زبان اســکار ۱۹۹۴ را کســب کرده که به آخرین 
جایزه اسکار فرانســه در این بخش بدل شده و فرانسه از آن 
زمان تاکنون اسکار دیگری در بخش فیلم بین المللی دریافت 
نکرده است. دونو هنوز هم یک بازیگر پرکار است و با طیف 
وســیعی از کارگردان ها مانند آندره تکیــن )فصل دلخواه 
من(، نیکول گارسیا )جای وندوم(، فرانسوا ازن )هشت زن(، 
آرنو دسپلشین )یک داستان کریســمس(، امانوئل برکو )او 
دارد می رود(، سدریک کان )جشــن خانوادگی(، هیروکازو 
کورئیدا )حقیقت(، کریستوف اونوره )محبوب( و لئا دومناش 
)برنادت( کار کرده است. این بازیگر سال 2۰۰5 جایزه نخل 
طلای افتخاری جشــنواره فیلم کن را دریافت کرده و سال 
2۰2۰ نیویورک تایمز وی را در ردیــف یکی از بزرگ ترین 

بازیگران قرن بیست و یکم جای داده است.

سینمای ایران طی۶ ماه اول سال چه مسیری را در اکران طی کرد؟ 

گیشه  گیشه  ۱۰۰۰۱۰۰۰میلیاردیمیلیاردی
ســینمای ایران در حالی نیمه اول سال را پشت سر 
گذاشت که در گیشه به رقم قابل توجه ۱000میلیارد 
تومان فروش رسید؛ فروش بالایی که نشانه ای از رونق 
گیشه و نمایانگر اقبال عمومی به فیلم هایی است که در 
6 ماه اول ۱403 به نمایش عمومی درآمده اند. این گیشه 
۱000میلیاردی البته جزئیاتی دارد، جزئیاتی که نشان 
می دهد بیشترین اقبال عمومی به فیلم های کمدی بوده 
است. در نیمسال پررونق سینمای ایران، موضوع فاصله 
فیلم های صدرنشین و قعرنشین هم در نوع خود جالب 
توجه است. در واقع ســهم فیلم های انتهایی جدول 
فروش  نسبت به صدرنشین ها بسیار اندک و در نوع 

خود قابل مطالعه است. 

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

این روزها نخستین 
و دومین فیلم بابک 
خواجه پاشا همزمان 
در سالن های سینما 
در حالــی اکــران 
می شود که نخستین 
فیلم این کارگردان با 
نظر هیأت انتخاب به 
اسکار2۰25 معرفی 

شده است.

هیأت انتخــاب معرفی 
نماینده ســینمای ایران 
به آکادمی اســکار پس 
و  بررســی  ۱۰روز  از 
بازبینــی فیلم های حائز 
 شــرایط، فیلم سینمایی

»در آغــوش درخــت« 
بــه کارگردانــی بابــک 
خواجه پاشــا را به عنوان 
بــه  ایــران  نماینــده 
اسکار2۰25 معرفی کرد.

براساس آمار سمفا، »در 
آغوش درخت« در فروش 
روزانه بالاتر از فیلم هایی 
چون »شهرگربه ها2«، 
»ملاقات بــا جادوگر« و 
»آغوش باز« قــرار دارد 
 و بــا احتســاب فروش

 2شــب گذشــته ، رقم 
فروش ایــن فیلــم به 
5میلیارد و 2۰۰میلیون 

تومان رسیده است.

 »در آغوش درخت« 
با نمایــش قاب هایی 
خارج از فضای تهران 
در شــهر ارومیه به 
تولید رسیده و با خلق 
داستانی شــاعرانه، 
آخریــن تلاش های 
یــک خانــواده در 
 آستانه فروپاشی را به

تصویر می کشد. 

»در آغــوش درخــت« 
فیلمــی درام- خانوادگی 
است که در شــهر ارومیه 
فیلمبرداری شــده. این 
فیلم قبل از اینکه اسمش 
به عنوان نماینده ایران در 
اسکار برده شــود فروش 
پایینی داشت، اما با معرفی 
این فیلم انگار تماشاگران 
 کنجکاو شــده اند تا آن را

 تماشا کنند.
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در حالی  که تا چند شب 
گذشــته فروش روزانه 
»در آغــوش درخت« 
۱۰۰میلیــون  زیــر 
تومان بــود، بــا اعلام  
خبر معرفــی به عنوان 
نماینده ســال2۰25 
سینمای ایران در بخش 
بین المللی اســکار،  بار 
دیگر  روند اســتقبال از 
فیلم افزایش یافته است.

صدرنشینی 
قاطع »تگزاس۳« 

صدر جدول گیشه  با فروشی بیش 
از 236 میلیاردتومان در حالی در اختیار 

»تگزاس3« قرار دارد که فروشش نسبت به فیلم 
دوم جدول، »تمساح خونی« نزدیک به ۸0میلیارد 
تومان بیشتر است. کمدی پرفروش مسعود اطیابی 
احتمالا پرفروش ترین فیلم سال هم خواهد شد؛ 
مگر اینکه فیلم »زودپز« که از هفته آینده اکران 
می شود، بتواند نبض گیشه را در اختیار بگیرد. 

زوج پژمان جمشیدی و سام درخشانی 
برای سومین بار در تگزاس مورد 

توجه قرار گرفتند.

فانوس نشین های 
جدول 

در حالی  که صدر جدول در سیطره کمدی ها 
قرار دارد و »مست عشق« تنها فیلم غیرکمدی 

حاضر در آثار بالانشین جدول فروش است، در انتهای 
جدول ماجرا کاملا برعکس است. درام های جدی سینمای 
ایران که برخی از آنها توسط کارگردان های سرشناس  و 

 شناخته ساخته شده اند، فانوس نشین های گیشه اند،
 از علیرضا داوودنژاد که »مصایب شیرین2« را با فروش 

۱۷0میلیون تومانی روی پرده دارد، تا »سودابه« به کارگردانی 
محمدعلی سجادی که حدود ۱3۵میلیون فروخته است. 
»کوچه ژاپنی ها«ی امیرحسین ثقفی هم که فیلم مورد 

توجه منتقدان بود، دیگر فانوس نشین جدول 
گیشه است که هنوز به ۱۵0میلیون تومان 

فروش هم نرسیده است.

وقتی خبر نامزدی اسکار باعث فروش فیلم شد

 پایان فیلمبرداری »خاتی«

فیلمبرداری »خاتی« پروژه ای که با تغییر بازیگر اصلی اش خبرساز شد، به پایان 

رســید و مراحل فنی فیلم در حال انجام اســت. فیلمبرداری فیلم سینمایی پلان
»خاتی« بــه کارگردانی فریــدون نجفی، نویســندگی احمد رفیــع زاده و 

تهیه کنندگی محمد کمالی پور دوشنبه دوم مهرماه به پایان رسید.
سارا بهرامی، سعید آقاخانی، آناهیتا افشار، علی هاشمی، کاظم نوربخش، آرمیتا مرادی، شادی 
خلیلی، میلاد آرمند، سحر خطیبی با هنرمندی فرید سجادی حسینی و بازیگران خردسال 
اشــکان اردســتانی، ارغوان عزیزی و دنیز بیک محمدی گروه بازیگران »خاتی« را تشکیل 
می دهند.ابتدا لیلا حاتمی بازیگر نقش اول زن این فیلم بود ولی پس از 2 هفته به دلایلی از این 

پروژه جدا شد و جای خود را به سارا بهرامی داد.
در خلاصه داستان »خاتی« آمده است: تراژدی وقتی آغاز می شود که محکوم به رفتن می شوی؛ 

آن هم وقتی که همچون تنهاترین درخت جنگل بلوط ریشه در خاک دوانده ای...
مراحل فنــی »خاتی« به طور همزمــان در حال انجام اســت تا نخســتین نمایش فیلم در 

چهل و سومین جشنواره فیلم فجر باشد.

توقف »جادوی سفید« 

 اختلاف با سرمایه گذار، سریال تاریخی آیدا پناهنده را متوقف کرد.  شنیده ها از 

تعطیلی سریال »جادوی سفید« آیدا پناهنده، با بازی پارسا پیروز فر در نقش رخداد
اصلی پس  از یک پیش تولید مفصل  حکایت دارد. گفته می شود دلیل اصلی، 
اختلافاتی است که میان سرمایه گذار و تهیه کننده )محمد یمینی( بر سر بالا بودن هزینه ها، 
پیش آمده. براســاس گفته منابع آگاه در پلتفرم تولید کننده قرار بود »جادوی ســفید« با 
سرمایه گذاری محسن خباز به سرانجام برسد و پس از پایان تولید، یکی از پلتفرم ها آن را بخرد. 
ظاهراً اما سرمایه گذار از ادامه تزریق مالی خودداری کرده و سریال عملا متوقف شده است.
خبر توقف ساخت سریال هفته پیش رسانه ای شد که طبق شواهد با هدف جذب سرمایه گذار 
جدید بوده، سریال از اردیبهشت امسال وارد مرحله اجرایی و تاکنون حدود 2۰ میلیارد تومان 
صرف آن شده است. برخی عوامل اما به دلیل عدم تزریق سرمایه دستمزد نگرفته اند. براساس 
شنیده ها، پلتفرمی که »جادوی سفید« قرار بوده محصولش باشد سریال را می خواهد اما نه 
برای حالا و نه بــا هزینه فعلی، بلکه برای بعد ها  ودرصورت پذیرش شــرایط جدید توســط 

کارگردان آن . شرایطی که هنوز آیدا پناهنده آن را نپذیرفته است . 
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